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steun krijgen bij de 
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Alles komt tegelijk: overleg 

over wat er nu gaat gebeuren 

met het Convict, contact 

met ambtenaren en de twee 

projectontwikkelaars over kavel 

Beethoven, misschien helpen bij 

Groenonderhoud, reuring over de 

plannen voor het Eros Centrum, een 

referendum voor het Hoofdstedelijk 

Groen, wijziging van het Tracébesluit 

ZuidasDok, wat gebeurt er met 

het lelijke Speelobject en zullen 

we nou toch weer eens nog meer 

bomenbordjes ophangen?

We proberen onze Vrienden 

zoveel en zo snel mogelijk goed 

op de hoogte te houden, in eerste 

instantie vooral via de website. In 

deze Nieuwsbrief gaan we op een 

en ander wat dieper in. En op de 

komende Ledenvergadering praten 

we u ook nog bij. 

Ik wil vooral al onze nieuwe leden 

welkom heten. Zij ontvangen nu de 

eerste nieuwsbrief sinds ze Vriend 

zijn geworden. En er zijn veel nieuwe 

leden! Vanwege alle media aandacht 

over het mogelijk verrijzen van 

een seks�at, o nee, pardon, een 

Erotisch Vermaakcentrum, vlak bij 

de RAI hebben veel mensen zich 

gerealiseerd hoe belangrijk het 

Beatrixpark (en het Amstelpark) 

voor de buurt is. En hoe kwetsbaar 

dat �jne stukje groen en openbaar 

familiepark is als gemeentelijke 

plannen plots veranderen. 

Het doet het bestuur erg goed 

dat we van u via mails en nieuwe 

aanmeldingen als Vriend zoveel 

steun krijgen bij de inspanningen 

die we  - ook samen met andere 

belangengroepen – doen om dit te 

voorkomen. 

VOORZITTER

ELODIE LUINGE

VAN DE

N A  E E N  W AT  R UST I G E  W I N T E R  I S  H E T  I N E E N S 
E E N  D R U K K E  T I J D ! 

VO O R WO O R D
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VOORZITTER

De Duizendknoop-

brigade hee� 

het werkterrein 

uitgebreid met 

bramen

ZuidasDok rukt 

op en knabbelt 

straks aan de 

zuidkant iets aan 

het park om groene 

geluidsschermen 

neer te zetten. 

Brecht van Beers, die wat ons betre� 

op de ALV benoemd zal gaan worden 

als bestuurslid en duo-voorzitter, 

hee� haar vuurdoop inmiddels goed 

te pakken: zij hee� net als Anne-

Mariken Raukema ingesproken 

op hoorzittingen van stadsdeel en 

gemeente. Zij is ook ons contact met 

andere belangengroepen die actie 

voeren; zo is er een WOO (Wet Open 

Overheid) verzoek gedaan door de 

bewonersvereniging Mirandabuurt, 

waarbij zowel wij als de Irenebuurt 

hebben mee-ondertekend. 

Tijdens het maken van deze 

Nieuwsbrief is de stand van zaken 

dat de besluitvorming over het 

Erotisch Centrum is opgeschort; in 

juni zullen we meer weten. 

Naast al die “incidentele” 

gebeurtenissen lopen de min of 

meer dagelijkse zaken ook gewoon 

door. Contact over Koningsdag, IVN 

wandelingen elke eerste zondag van 

de maand, de schoonmaakploeg 

elke maand. De vrijwilligers in de 

Artsenijhof zijn weer met een nieuw 

seizoen begonnen en hebben daar 

degelijke plannen voor gemaakt. 

De duizendknoopbrigade hee� het 

werkterrein uitgebreid met bramen. 

Een nieuwe kunstroute loopt door 

het park. In april is een monument 

ter herdenking van de genocide 

in Rwanda in het park geplaatst. 

ZuidasDok rukt op en knabbelt straks 

aan de zuidkant iets aan het park 

om groene geluidsschermen neer te 

zetten. 

A�jn, u leest het: rustig was, is en 

wordt het niet. Behalve als u lekker 

met een boekje op een bankje in ons 

mooie park gaat zitten. Geniet er 

van!

BESTUUR 

VERENIGING VRIENDEN 
VAN HET BEATRIXPARK
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BESTUUR 

De maquette van het Beethovenkavel
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ONTWIKKELINGEN

ELODIE LUINGE

VOORZITTER

ZUIDAS

Informatie

Voor alle zaken rondom het ZuidasDok verwijzen we de 

lezer toch maar liever naar de site van de Zuidas. U kunt 

daar ook live met een camera de werkzaamheden volgen. 

En de planning van alle werkzaamheden wordt toegelicht 

en regelmatig bijgewerkt. 

Voor het Beatrixpark is nu van belang dat er gebouwd 

gaat worden op het Beethovenkavel.  

Op kavel 6/7, tegen de A10 aan, gaat Breevast binnenkort 

van start. Hieronder wat meer informatie vanuit de 

projectontwikkelaar over wat dat nu op de korte termijn 

betekent. 

Later zal op kavel 2 Kondor Wessels gaan bouwen. Ook 

hierover onderstaand meer informatie. 

Voor beide bouwprojecten geldt dat u ook bij de 

projectontwikkelaar zelf informatie kunt krijgen . 

Met ons is er met name contact over het inrichten van de 

openbare ruimte rondom de gebouwen. Hier is ook de 

planningsafdeling van de Zuidas bij betrokken. 

Kavel 6/7

Gefaseerd bouwen

In de eerste fase (periode mei/ juni/juli) wordt er aan de 

zuidzijde van het plangebied gewerkt, in het verlengde 

van de C. Neefestraat. Het gebied wordt afgezet.

Binnen deze afzetting worden achtereenvolgens 

verschillende werkzaamheden uitgevoerd.

Het hele gebied wordt met hoge, halfopen hekken 

afgezet. Langs de oever worden geen hekken geplaatst. 

De toegang tot het werkterrein bevindt zich op de keerlus 

van de C. Neefestraat.

De hekken gaan naar binnen open.

In deze fase wordt geluid geproduceerd door draaiende 

motoren, pompinstallaties en af- en aanrijdend 

werkverkeer. Het wandelpad langs het talud van de A10 

wordt afgesloten. Wandelaars

kunnen via het voetpad over de gronddam of de Pr. 

Irenestraat richting de RAI lopen.  

De volgende maatregelen worden genomen:

Op de C. Neefestraat komt een bord te staan met een 

aankondiging;

Bij de sporttoestellen (nabij de RAI) worden hekken 

geplaatst van het talud A10 tot aan de oeverlijn.

Verwijderen groenvak, voetpad en keerlus

Het groenvak ten oosten van de in- en uitrit van de 

parkeergarage van Akzo-Stibbe verdwijnt. (dat is waar al 

eerder de duizendknoop is verwijderd. Red.) Er wordt een 

afvoerleiding verlegd. Het voetpad op de kavel verdwijnt. 

Aanleg grondkering, verlegging kabels en leidingen, 

aanleggen bronnen:  

Het terrein wordt ingericht om een waterdichte 

grondkering aan te leggen. Door kavel 6 & 7 liggen 

kabels en leidingen. Deze moeten worden verlegd. 

Hierna worden de nieuwe bronnen van kavel 6 & 7 

gerealiseerd. Er komt 1 warmtebron aan de oostzijde van 

de kavel. De koudebron moet op voldoende afstand van 

de warmtebron komen en wordt ten noorden van het 

�etspad gerealiseerd.



NIEUWSBRIEF: 42e JAARGANG, VOORJAAR 2023VERENIGING VRIENDEN VAN HET BEATRIXPARK 5

ZUIDAS

Het gebouwontwerp ‘Habitat Royale’, 

waarin de verbondenheid met de 

natuur centraal staat, is door de 

gemeente Amsterdam geselecteerd 

als winnend concept. Het volledig 

herbruikbare woongebouw van 

circa 15.000 m2 BVO biedt een zeer 

aantrekkelijke, natuurinclusieve, 

gezonde leefomgeving voor veel 

verschillende mensen, planten en 

dieren. 

Zo wonen toekomstige bewoners 

te midden van de natuur wat vele 

voordelen oplevert voor hun welzijn. 

Een daadwerkelijke Habitat Royale. 

Tegelijkertijd is de term ‘Royale’ een 

knipoog naar koninklijk wonen in 

het Beatrixpark. Naar verwachting 

start de bouw in het derde kwartaal 

van 2024. 

Wethouder Reinier van Dantzig 

(Woningbouw): “Dit plan is een mooi 

voorbeeld van hoe de Amsterdamse 

ambitie op duurzaamheid leidt 

tot bijzondere ontwikkelingen in 

de stad. Het ontwerp is innovatief 

en een prachtig voorbeeld van 

natuurinclusief bouwen. Ik kijk zeer 

uit naar het eindresultaat, want dit 

gebouw is niet alleen een aanwinst 

voor de Zuidas, maar ook voor de 

biodiversiteit.”

Nature �rst 

Habitat Royale is in samenwerking 

met een integraal team van ecologen, 

landschapsarchitecten en ingenieurs 

gebaseerd op ecologische principes. 

Het gebouw is een ontwerp van 

Mecanoo, waarin ontmoeting tussen 

natuur en mens centraal staat. Arup 

is verantwoordelijk voor de integrale 

duurzaamheid en constructie, en 

is ook betrokken bij het ecologisch 

ontwerp. Het alzijdige gebouw 

brengt twee werelden samen: het 

‘harde’ Beethovenplein en de ‘zachte’ 

natuur van het Beatrixpark. In plaats 

van een hard gebouw te ontwerpen 

waaraan natuur is toegevoegd, is het 

principe ‘nature �rst’ gehanteerd 

en een gebouw ontwikkeld dat 

landschap is. De organische en 

sculpturale vorming maakt dat 

het ontwerp zich als een gestapeld 

landschap inpast in de omgeving. 

Met de vele natuurlijke overgangen 

en aansluitingen per oriëntatie 

wordt twee keer zo veel natuur 

toegevoegd, dankzij het ontwerp van 

BOOM Landscape. Het concept is in 

samenwerking met Tenderboost tot 

stand gekomen.

 

Royaal wonen met de natuur

Habitat Royale biedt een grote 

variatie van woningtypen voor 

mensen in verschillende fasen 

van hun leven, met verschillende 

behoe�en aan ruimte. Wat hen 

bindt, is hun liefde voor de natuur. 

De woningen kunnen worden 

gecombineerd, horizontaal en 

verticaal, wat �exibiliteit biedt voor 

veranderend toekomstig gebruik. 

Alle 94 woningen hebben een royale 

buitenruimte van minimaal 20 m2, 

één van de bijzondere kwaliteiten 

van dit plan.

De beleving van groen draagt 

enorm bij aan de gezondheid van 

bewoners. Het groen bevindt zich 

overal op en in het gebouw. Op de 

vierde verdieping is een daktuin 

met healing forest, natuurbad en 

ontmoetingsplek, een rustige, vol 

begroeide plek waar je de helende 

werking van de natuur ervaart.  

 

Sculptuur in de omgeving 

Habitat Royale vormt naar alle 

zijden een verbinding met de 

omgeving: het park, het plein, het 

water, de ligweide en het lyceum. De 

golvende gevel gee� een gevarieerd 

en levendig beeld en maakt dat 

de plint zich naar alle richtingen 

opent, waardoor het gebouw als 

een sculptuur in het park staat. 

Kenmerkend zijn de verschillende 

oriëntaties, de variatie in de ruimtes 

rond de plint, het overhoekse 

meerzijdige uitzicht, de begroeiing 

en de dieptewerking door de 

verspringende niveaus. 

 

Het gevarieerde programma in de 

plint is zorgvuldig geplaatst. Het 

kinderdagverblijf en de orangerie 

met expositieruimte hebben een 

strategische plek. De diverse functies 

geven karakter aan de architectuur 

en schaal aan het plein. Daarmee 

wordt een goed functionerende 

‘hybride zone’ tussen private en 

openbare ruimte gecreëerd. 

 

Lovend juryoordeel 

De jury hee� de indiening 

beoordeeld met een maximale 

score op alle duurzaamheidscriteria 

namelijk: circulariteit, energie en 

natuurinclusiviteit. Het ontwerp 

hee� de minste impact op het milieu 

en voegt innovatieve systemen toe. 

Habitat Royale een ‘biodivers net 

H I E R O N D E R  I N FO R M AT I E  OV E R  D E 
N I E U W B O U W,  I N  H U N  E I G E N  B E WO O R D I N G E N : 

Kavel 2

Kondor Wessels Vastgoed hee� de tender gewonnen 

voor de ontwikkeling van Beethoven kavel 2 aan het 

Beatrixpark in Amsterdam Zuidas. 

Voor wie niet in de gelegenheid was om naar de 

voorlichtingsavond in het Nicolaas Lyceum te gaan in 

april: we hebben ze gevraagd de plannen toe te komen 

lichten op de Algemene Ledenvergadering. Wat ons 

betre� zal daarbij vooral gekeken worden naar de 

aansluiting op de bestaande omgeving, zowel de Prinses 

Irenestraat als het park zelf. en de ecologische waarde 

van het Beatrixpark en de Zuidas vergroot.
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ZUIDAS 

gain’ gebouw, dat wil zeggen dat er meer biodiversiteit 

wordt geleverd dan dat er ontnomen wordt. Ook is het 

een CO
2
-negatief gebouw: er wordt meer CO

2
 opgeslagen 

dan er wordt uitgestoten. Habitat Royale slaat 33% meer 

CO
2
 op dan in de materialen wordt uitgestoten tijdens de 

bouw. Daarnaast wekt het gebouw meer dan twee keer 

zo veel energie op, als het gebouw verbruikt. En er wordt 

een meer divers en verbonden landschap teruggebracht, 

met meer schuil-, nestel- en foerageerplekken in 

geïntegreerde microhabitats. Daardoor wordt de 

gehele biodiversiteit en de ecologische waarde van het 

Beatrixpark en de Zuidas vergroot.

GEEN EROTISCH CENTRUM.

HET BESTUUR

PUNT.

Afgelopen maanden is er veel te doen geweest 

over de plannen van burgemeester en wethouders 

om de druk op de Wallen te verlichten door de 

bouw van een speciaal Erotisch Centrum.

Van de drie mogelijke locaties die hiervoor zijn 

aangewezen bleken er twee in het ‘RAI-gebied’ te liggen. 

Samen met andere organisaties hebben we alle 

mogelijkheden aangegrepen om te laten weten dat dit 

voor het Beatrixpark een zeer ongewenste ontwikkeling 

is. 

De mogelijke locatie aan de noordzijde van de A10, tussen 

het hotel NHow en het park, ligt bijvoorbeeld pal aan de 

doorgaande �etsroute voor scholieren. En de enorme 

extra druk die zoveel bezoekers met zich meebrengen 

kan dit gebied er niet meer bij hebben. 

Wat ons betre� zou er trouwens niet eens over dit plan 

gesproken moeten worden. Los eerst de problemen op 

daar waar ze zijn, op de Wallen, en verhuis niet een derde 

daarvan naar een andere plaats. 

(“ Mevrouw Halsema, denkt u echt dat als je een derde 

van de gondels in Venetië in een buitenwijk legt, dat er 

dan minder toeristen naar het San Marco-plein gaan 

komen?” ) 

De stadsdeelcommissies van zowel Noord als Zuid 

hebben zich inmiddels tegen dit plan uitgesproken. 

Omdat tijdens het maken van deze nieuwsbrief 

alleen nog bekend was dat de besluitvorming door 

b&w is opgeschort, verwijzen we u voor het laatste 

nieuws hierover naar onze website. In de rubriek 

nieuwsberichten houden we u geïnformeerd.

Zo zou het Centrum er dan uit moeten gaan zien
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JURIDISCHE ZAKEN

JURIDISCHE

HET BESTUUR

ZAKEN

In de afgelopen maanden hebben we als bestuur 

namens de Vrienden over twee onderwerpen formele 

stukken ingediend. 

Het ene, actueel en belangrijk, zijn alle acties met 

betrekking tot de plannen voor een Erotisch Centrum. 

We hebben ingesproken, zowel op persoonlijke titel 

als namens de Vrienden. En we hebben het WOO 

verzoek van de Mirandabuurt onderschreven. Alle 

informatie hierover vindt u op onze website, onder de 

VERENIGING VRIENDEN VAN HET BEATRIXPARK 
 

 
                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                             

 
 

 

 
Namens de Vereniging Vrienden van het Beatrixpark  
 
willen wij de volgende opmerkingen maken bij de wijziging TracéBesluit van november 2022.  
 
1.  
Op de tekeningen is een gearceerd gebied aangegeven in het Beatrixpark, oostelijk van Akzo Nobel.  
Dit gebied overlapt wat op dit moment Beethoven kavel 6/7 heet, een kavel dat bebouwd gaat worden.  
Het bestrijkt aanzienlijk meer dan het talud dat onder Rijkswaterstaat valt, en beslaat duidelijk een deel van het park.  
Deze arcering dateert volgens ons nog uit een oud mer-tracé besluit toen dat een gebied was dat eventueel als bouwterrein voor 
Zuidasdok gebruikt zou worden. Wij hebben daar toen bezwaar tegen gemaakt omdat nadrukkelijk was toegezegd dat nergens in 
het Beatrixpark bouwverkeer/activiteiten zouden komen. 
Graag vernemen wij de betekenis van de arcering van dat gebied op de kaarten die nu gebruikt worden.  
Wij zouden graag uw bevestiging krijgen van de afspraak dat er geen (ook niet tijdelijke) bouwwegen in het park  
zullen worden aangelegd, en dat er geen opslagplaatsen/bouwplaatsen in het park zullen worden gemaakt.  
Hiervoor is aan de zuidzijde van het dok voldoende plaats, zodat niet de schaarse bestaande natuur vernield hoeft te worden.  
 
2.  
Er komen nu 6 meter hoge geluidsschermen aan de zijde van het park, over een lengte van 180 meter.  
Op zich vinden wij dat een goede zaak.  
In een eerder stadium is toegezegd dat als er schermen in/naast het Beatrixpark zouden komen,  
die aan de parkzijde met groen beplant zouden worden.  
Ons is niet duidelijk, of en zo ja hoeveel grondruimte die schermen in beslag gaan nemen.  
Dat geldt tevens voor de wijziging van taluds in grondkeringen. Is daar duidelijkheid over te geven?  
Wij wijzen er met klem op dat nog altijd de afspraak groen-voor-rood geldt, voor het gehele Beatrixpark.  
Als deze schermen en grondkeringen meters van het park innemen, dan dient daarvoor gecompenseerd te worden.  
 
3 
Ook op het gewijzigde besluit is voor ons niet duidelijk te zien waar de nieuwe fietstunnel onder de snelweg  
door aan de noordzijde zal uitkomen. Is dat ter hoogte van de zogeheten “vuistenheuvel” ?  
Meer naar de kant van de RAI? Aan welk bestaand fietspad zal dat aansluiten?  
Dat is van belang voor het park, in die zin dat dit meer fietsbewegingen noord/ zuid zal geven.  
Bovendien is in een eerder stadium bedongen dat de noordkant van die tunnel niet voor service-auto’s  
gebruikt mag worden. Wij willen daar bij deze ten overvloede nogmaals op wijzen.  
 
Tot slot: voor zover wij in de grote hoeveelheid informatie hebben kunnen vinden,  
lijkt er naast bovengenoemde zaken geen ingrijpende invloed te zijn van de aanpassingen  
in het “ontwerptracébesluit Zuidasdok wijziging 2022” op het Beatrixpark.  
We horen het graag als we hierbij wellicht iets over het hoofd hebben gezien. 
 
 
Het bestuur,  
Namens en voor deze:  
Elodie E. Luinge 
voorzitter 

nieuwsberichten. We houden dat zo veel mogelijk up 

to date: https://www.vriendenbeatrixpark.nl/category/

nieuwste-berichten/ 

Het andere, ook belangrijk maar iets van de lange 

termijn, is het gewijzigde Tracébesluit ZuidasDok. 

We hebben daarvoor bijgaande zienswijze ingediend. Wij 

hebben hiervan ontvangstbevestiging gekregen, maar 

nog geen inhoudelijke reactie. 
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VAN DE

TANNEKE DEN BLAAUWEN

PENNINGMEESTER

Zoals gebruikelijk tre� u in deze 

voorjaarsnieuwsbrief de jaarcijfers van onze 

Vereniging aan.

Op 24 Februari 2023 hee� de kascommissie, bestaande 

uit mevrouw L.C.M. Zuiderwijk en de heer R. van der 

Wiele de jaarrekening voor 2022, de boekhouding, een 

uitdraai van de ING-rekening en de jaaropgave van de 

ING-rekening met bijbehorende uitleg over de uitgaven 

en inkomsten digitaal ontvangen. 

Na grondige inspectie, narekenen van alle cijfers, 

controleren van het kasboek en de bankafschri�en, 

werd de jaarrekening op 19 maart 2023 goedgekeurd. Wij 

bedanken de beide leden van de kascommissie voor hun 

degelijke werk.

Het jaar werd afgesloten met een positief saldo van 

€ 1.770,19. In werkelijkheid is het positieve saldo 

1000 euro lager omdat iemand per vergissing dit 

bedrag aan ons had overgemaakt. Dit bedrag is in 

januari teruggestort. In 2022 hebben we naast de 

gebruikelijke onkosten vooral extra geld uitgegeven aan 

de picknickbank bij de Bea-kiosk en aan het 50-jarige 

jubileum van de Artsenijhof. 

Aan contributies ontvingen wij in 2022 € 22.718,42 

afkomstig van 869 van de 945 leden, die dus gemiddeld 

€ 26,00 overmaakten. Wij danken alle vrienden heel 

hartelijk voor hun bijdrage.  Daarbij ontvingen wij een 

behoorlijk aantal zeer royale bijdragen. 

In de begroting voor 2023 hebben we € 6000, - 

gereserveerd voor het maken van een nieuwsbriefbijlage 

met foto’s van het Beatrixpark ter viering van on 40-jarige 

jubileum. Nu lijkt dit een groot bedrag, maar dat komt, 

omdat we zoveel (950) vrienden hebben waarmee we dit 

heugelijke feit graag willen vieren.

Het tweede bedrag dat in de begroting buiten de jaarlijkse 

gang van zaken is gereserveerd is een bedrag van €15.000. 

De meeste vrienden is het ondergekliederde onveilige 

Carver-speeltoestel ook wel de wokkel, Barbapappa, 

etc, genoemd een doorn in het oog. Inmiddels wil 

de gemeente het weghalen. De kosten hiervoor zijn 

€15.000 en de gemeente kan dit bedrag al niet makkelijk 

ophoesten. Om te voorkomen dat het terrein wegens 

gebrek aan geld langdurig kaal en ongebruikt zal blijven, 

willen we als vrienden helpen bij het nieuw in te richten 

terrein, nadat het toestel is weggehaald. Ook denken wij 

gezien het succes van de eerste door ons geschonken 

picknickbank, dat een tweede bank op een andere plaats 

wellicht ook een goede aanvulling voor het park zal zijn. 

Voor deze beide projecten samen willen we maximaal 

€15.000 uitgeven. Afhankelijk van de snelheid waarmee 

het Carver object verdwijnt, zal dit bedrag dus dit jaar of 

pas volgend jaar geïnvesteerd gaan worden. We hopen dat 

u op de ALV toestemming voor deze plannen zal geven.

In mei of juni krijgt u een brief in de bus met het verzoek 

tot het overmaken van de ledenbijdrage over 2023.

Voor de duidelijkheid nogmaals: de jaarlijkse bijdrage is 

In 2022 hebben we naast de 

gebruikelijke onkosten vooral 

extra geld uitgegeven aan de 

picknickbank bij de Bea-kiosk 

en aan het 50-jarige jubileum 

van de Artsenijhof. 

PENNINGMEESTER
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LEDENADMINISTRATIE

vrij met een minimum van € 5,00 per persoon per jaar en 

het gemiddelde bedrag dat wordt overgemaakt ligt rond 

de 25,00 euro.

Bij betaling van uw contributie graag het lidnummer 

vermelden (boven uw naam op het adresetiketje van de 

nieuwsbrief en in mei of juni vermeld in de brief.) Een 

andere optie is het vermelden van volledige postcode en 

huisnummer.

Indien u de bijdrage over 2022 nog niet betaald hee�, dan 

wordt u hieraan herinnerd per email of indien uw email 

adres niet bij ons bekend is in de 2022 brief. U kunt de 

contributie van 2022 dan tegelijk met de bijdrage van 2023 

overmaken.

Leden die, ondanks herhaalde herinneringen, twee 

jaar of meer geen contributie betaald hebben, zullen 

in de loop van dit jaar zonder nader bericht uit het 

ledenbestand worden verwijderd. U kunt dit voorkomen 

door alsnog uw achterstallige contributie over te maken.

Voor vragen, mededelingen en 

adreswijzigingen kunt u ons 

e-mailadres gebruiken:

mail@vriendenbeatrixpark.nl

In de periode van 1 nov 2022 tot 24 apr 2023 hebben 

we maar liefst 35 nieuwe leden mogen verwelkomen. 

Daarmee is de stand nu op 977 leden gekomen. Op 

naar de 1000! Hee� u een buur, een vriend, een familielid 

dat ook graag geïnformeerd wil worden over alles wat 

ons park aangaat? Geef ze de dan de tip om zich aan 

te melden. Ieder nieuw lid krijgt een welkomstpakket, 

met zolang we die nog in voorraad hebben het 

jubileumboek over het Beatrixpark, informatie via enkele 

oude papieren Nieuwsbrieven, ons beleidsplan, een 

bomenkaart en soms nog een bonus. Zegt het voort. 

LEDENADMINISTRATIE
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RONDLEIDINGEN

Botanische of medicinale kennis is niet nodig, 

maar breng graag een beetje aandacht en 

enthousiasme mee! 

In het voorjaar, de herfst en de winter gaat de aandacht 

vooral uit naar de bomen. In het park staan ongeveer 

250 soorten, vrijwel allemaal met een naambordje. Is 

het een Beuk of een Haagbeuk? Een Den of een Spar? 

Bomen hebben in elk seizoen iets interessants te bieden 

en op deze wandelingen kunt u dat ontdekken. In het 

voorjaar zijn het knoppen, katjes, bloei, bestuiving en 

bladontluiking. In de herfst kleuren, bladval, vruchten en 

zaden. In de winter gaat het over overleving, silhouetten, 

knoppen, coniferen en groenblijvende loofbomen. 

In de maanden juni, juli, augustus en september 

bezoeken we de Artsenijhof . In dit prachtige erfstuk 

van de Floriade van 1972 staan maar liefst 250 soorten 

medicinale planten en in deze maanden zijn ze op hun 

mooist en hun best. - Waar worden of werden ze voor 

gebruikt, hoe herken je ze, waar komen ze vandaan, 

welke werkzame sto�en zitten er in en wanneer worden 

ze geoogst? - Het programma is elke maand anders, 

afhankelijk van onder andere de bloeitijden. In juli het 

Vingerhoedskruid en in september de Monnikspeper. 

Wanneer u regelmatig meedoet hebt u op deze manier 

een uitstekende mogelijkheid om kennis te maken van de 

wereld van de kruiden. 

OP ONTDEKKING IN HET BEATRIXPARK

O O K  I N  2 0 2 3  O R G A N I S E R E N  D E  V R I E N D E N  VA N  H E T 
B E AT R I X PA R K  E N  H E T  I V N  W E E R  M A A N D E L I J KS E 
R O N D L E I D I N G E N  D O O R  O N S  M O O I E  PA R K  O N D E R  L E I D I N G  VA N 
I V N - N AT U U R G I D S E N  M I E N  V E R M U E  E N  H E N K  WO LT E RS

WANDELEND

Alle wandelingen worden gehouden op zondagmiddag 

van 14.00 tot 15.30 uur, telkens op de eerste zondag 

van de maand. Dat zijn voor 2023 de volgende data en 

locaties.

Bomen:  1 oktober (medicinale bomen), 5 november, 3 

december. 

Artsenijhof:  4 juni, 2 juli, 6 augustus, 3 september. 

In de Artsenijhof zijn honden, zonder uitzonderingen, ook 

aangelijnd, niet toegestaan.

Vertrek: alle rondleidingen beginnen bij de parkingang 

Boerenweteringpad (aan de Diepenbrockstraat, 

tegenover de Herman Heijermansweg). -  De wandelingen 

gaan altijd door, ongeacht de weersomstandigheden, 

behoudens knmi-code geel en hoger. - Het park hee� 

beperkte horeca, toiletten en schuilgelegenheid. - In de 

omgeving van het park is gelegenheid tot (betaald, maar 

zondag gratis) parkeren. 

Deelname: Iedereen is welkom, maar hou er rekening 

mee dat deze wandelingen geen speci�eke activiteiten 

voor jongere kinderen zijn. 

Kosten: een vrijwillige bijdrage voor het IVN. 

Aanmelding vooraf per e-mail is altijd zeer gewenst 

(henk.snezana@kpnmail.nl), dus niet telefonisch, en u 

ontvangt bericht als er geen plaats meer is. 
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AFSCHEID

MIRJAM LOUISSE

A L  B I J N A  2 0  J A A R  ( ! )  V E RZO R GT  H E N K  WO LT E RS 
M A A N D E L I J KS  R O N D L E I D I N G E N  D O O R  H E T 
B E AT R I X PA R K .  ZO M E RS  I N  D E  A RTS E N I J H O F  E N  I N 
D E  W I N T E R  D O O R  D E  R E ST  VA N  H E T  PA R K .

Henk Wolters wijst dan op de bijzondere soorten 

bomen die er staan en die voor een groot 

gedeelte ook zijn voorzien van naambordjes die 

door de Vereniging Vrienden van het Beatrixpark zijn 

opgehangen en betaald.

Henk doet dit namens de IVN (Instituut voor 

Natuurbeschermingseducatie, opgericht in 1960). Dit 

instituut leidt mensen op tot o�ciële natuurgids, met 

diploma en al.

In al die jaren waren die rondleidingen zeer succesvol, 

tot op de dag van vandaag. Maar aan alles komt een eind, 

deze zomer is zijn laatste seizoen. Lee�ijd gaat een rol 

spelen en hij hee� nog andere hobby’s waaraan hij tijd 

wil besteden. Henk hee� ook jarenlang rondleidingen 

gegeven op de Nieuwe Oosterbegraafplaats met het 

prachtige arboretum. Zijn kennis over bomen is 

Maar aan alles komt een 

eind, deze zomer is zijn 

laatste seizoen.

inmiddels enorm. Wij zullen dan ook echt nog wel eens 

vragen voor hem hebben als het over bomen in het park 

gaat. 

Al een aantal jaren doet Henk de rondleidingen samen 

met Mien Vermue, ook een IVN-natuurgids. Opvolging en 

kennis is dus gelukkig gegarandeerd, daar zijn we erg blij 

mee.

Wij zullen als Vereniging op onze Jaarvergadering op 

25 mei aandacht besteden aan dit afscheid en ook Mien 

Vermue voorstellen.

Een wandeling langs de bloeiende bomen gee� een lente-gevoel!
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UIT DE 
ARTSENIJHOF

MIRJAM LOUISSE

D I T  J A A R  L I J KT  VO O R  D E  H O F  W E E R  E E N 
N O R M A A L  J A A R  T E  WO R D E N

ARTENIJHOF

Er is weer een 
redelijk vaste groep 

die 2 dagen per week 
in het Beatrixpark 

werkt.

De coronajaren en vervolgens 

het jubileumjaar 2022 voor 

de Vereniging en voor 

de Artsenijhof waren dat zeker 

niet; de belangstelling voor het 

vrijwilligerswerk bleef wel opvallend 

groot in die tijd.

50 jaar Artsenijhof

Op een mooie zondagmiddag in 

mei vorig jaar waren vrijwilligers 

Marjan Stomph en Yvonne Leeman 

aanwezig in de Hof om bezoekers 

te vertellen over de geschiedenis en 

het onderhoud van de Hof. Lidwien 

en Dolly wierven nieuwe leden voor 

de vereniging en verkochten de 

mooie informatieve Groene Boekjes. 

Het was een leuke en geslaagde 

open middag in het kader van de 

jubileumfestiviteiten.

Buxus versus Ilex

Het vervangen van de zieke 

buxushaagjes door hulsthaagjes 

(Ilex crenata) was onvermijdelijk 

maar gee� de Hof wel een totaal 

andere aanblik en sfeer, het hee� 

tijd nodig. Goed en tijdig snoeien 

is dan heel belangrijk. Dat is het 

stadsdeel niet gelukt, de vrijwilligers 

hebben toen laat in het jaar zelf zo 

goed en zo kwaad als het ging met 

steun van onze adviseur Wil Melgers 

de struiken gesnoeid. Maar… er 

zijn betere tijden aangebroken: in 

april zijn er door het stadsdeel 650 

nieuwe struikjes “ingeboet” d.w.z. 

dode en kwakkelende struikjes 

vervangen door nieuwe en deze 

zullen rond de langste dag netjes 

worden gesnoeid, is ons beloofd. Er 

is namelijk weer een redelijk vaste 

groep groenwerkers die 2 dagen per 

week in het Beatrixpark werkt o.l.v. 

Michel Lefevere. Dat gee� goede 

moed, ook voor de vrijwilligers. Met 

strakke haagjes rond de plantvakken 

komt al het gewied van onkruid, de 

nieuwe aanplant en de zorg voor de 

bloeiende planten en struiken beter 

tot zijn recht. Ook de paden zullen 

dit jaar weer worden gemugd (met 

warme stoom schoongespoten) om 

gladheid te voorkomen.
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ARTSENIJHOF

Compost, houtsnippers en wilgentenen

Sinds een paar jaar experimenteren de vrijwilligers met 

het zelf composteren van het afval uit de Hof en dat 

begint steeds duidelijker succes te hebben, ze streven nu 

naar meer compostbakken. Het is arbeidsintensief en 

vraagt van alle vrijwilligers discipline over wat en hoe het 

verschillende afval moet worden verzameld. Maar er is 

natuurlijk heel veel meer compost nodig. De vereniging 

hee� najaar 2022 op verzoek van de vrijwilligers gezorgd 

voor 3 kuub goede biologische compost, de komende 

maand gaat het stadsdeel zorgen voor nog eens 4 kuub, 

het schijnt dat de gemeente tegenwoordig zelf ook veel 

betere compost verwerkt dan jaren geleden. Maar ook 

houtsnippers, om hier en daar de toegankelijkheid 

tussen beplanting te bevorderen, en wilgentenen om bv. 

klimplanten te steunen, zijn op verzoek netjes geleverd. 

Ieder jaar moeten er weer planten worden vervangen 

of aangevuld, dat betalen wij als vereniging omdat 

wij dan zelf kunnen bepalen bij welke kweker goede 

biologische planten verkrijgbaar zijn. Dat is vaak nog 

een hele zoektocht. Wij zijn streng in de leer als het om 

medicinale kruiden/planten gaat maar ook als het gaat 

om kwaliteit. En dan vergeten we ook vooral niet het 

zaaiwerk van onze adviseur die in zijn schuurtje ieder 

jaar honderden zaailingen persoonlijk opkweekt!

Zomerlunch en groepsuitje

De midzomerlunch rond de langste dag in juni is nu 

echt wel een stevige traditie en een leuke verbindende 

activiteit binnen het vrijwilligerswerk in de Artsenijhof. 

Er wordt geluncht met eigen meegebrachte gerechten en 

wie wil kan er ook een cultureel tintje aan geven.

Ook dit seizoen proberen we weer met de hele groep 

vrijwilligers een bezoek te plannen aan een interessante 

tuin of organisatie. In het voorjaarsoverleg met de 

vrijwilligers werd b.v. de botanische tuin in Leiden 

voorgesteld.

Momenteel zijn er ca. 35 vrijwilligers die meewerken. Er 

is niet echt een wachtlijst maar er wordt wel in de gaten 

gehouden of de grootte van de groep prettig werken 

mogelijk maakt. Aanmelden graag via de website van de 

vereniging.

De midzomerlunch 

rond de langste dag 

in juni is nu echt 

wel een stevige 

traditie en een 

leuke verbindende 

activiteit binnen het 

vrijwilligerswerk in de 

Artsenijhof. 



NIEUWSBRIEF: 42e JAARGANG, VOORJAAR 2023VERENIGING VRIENDEN VAN HET BEATRIXPARK14

M A N N E TJ E S VA R E N

EEN KRUID
UIT DE ARTSENIJHOF

MARION VERWAAL

AMANDELBOOM

In de Artsenijhof staan vijf varenfamilies en 

zeven soorten varens: de eikvaren, tongvaren, 

adelaarsvaren, de zachte en de stijve naaldvaren, de 

koningsvaren en tot slot de mannetjesvaren. 

Medicinaal gezien zijn deze niet heel interessant, 

aan slechts enkele soorten werd in het verleden een 

medicinale werking toegeschreven, maar dat varens al 

335 miljoen jaar geleden zijn ontstaan maakt de plant wel 

heel bijzonder. De fossiele varens zijn het tastbare bewijs.

Konden we een uitstapje maken naar die tijd dan zouden 

we de varens nog steeds herkennen, zij het dat ze met 9 

meter hoogte wel aanzienlijk groter waren. De afgevallen 

en wegrottende bladeren werden tot laagveen, dat in 

de loop van vele millennia samengeperst werd tot een 

koolstofrijke laag van opgehoopte, zwarte energie: 

steenkool. 

De Romeinen maakten als eersten op grotere, maar nog 

steeds bescheiden schaal gebruik van steenkool voor het 

verwarmen van hun thermen en hypocausta, een soort 

van vloerverwarming. Pas tegen de 18e eeuw werd de 

handel in ‘het zwarte goud’ big business en helaas weten 

we nu waar dat toe hee� geleid.

De mannetjesvaren, Dryopteris �lix-mas, behoort evenals 

de zachte en stijve naaldvaren tot de niervarenfamilie, 

Dryopteridaceae. Deze naam is afgeleid uit het Oudgrieks, 

drus/boom en pteris/varen. De Nederlandse benaming 

verwijst naar de niervormige dekvliesjes die de nog 

onvolgroeide sporen beschermen. Filix kan verwijzen 

naar het Latijnse �lum, draad, vanwege de wortelvezels 

of naar felix, gelukkkig en mas naar mannelijk.

De overige varens behoren alle tot een verschillende 

familie.

De mannetjesvaren staat in het middenvak in vak 34. 

Het is een bladverliezende plant met bladeren tot ruim 

een meter hoog. Het blad ontspringt uit de wortelstok en 

aan de onderzijde van het blad vormen aan weerszijden 

van de nerf groepjes sporendozen sporenhoopjes. Elk 

hoopje is afgedekt met een niervorming vliesje dat 

verschrompelt als de sporen in juli/augustus rijp zijn en 

vrijkomen. Varens vermeerderen zich dus niet via zaad 

maar via sporen.

In het verleden werd de wortel van de mannetjesvaren, 

als ook van de adelaarsvaren en de koningsvaren, 

gebruikt als middel tegen lintwormen, maar gezien het 

gevaar van vergi�iging is het nu geen middel meer dat 

aangeraden wordt.

Medicinaal gezien lijkt er dan wel niet veel eer aan 

de varens te behalen, al weet je nooit tot welke 

ontdekkingen men nog kan komen, decoratief zijn de 

verschillende varens in de Artsenijhof echter zeker.
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NIEUWE AANPLANT

Er is de laatste paar jaar best 

veel gemopperd, ook door 

ons, over het onderhoud 

van het park. De afschaling van 

onderhoudskwaliteit van niveau A 

naar C voor alle parken in de stad 

hee� zijn sporen nagelaten.

De ambtelijke herstructurering 

van het beheer van de parken 

verliep allesbehalve soepel. Het 

management Groen van het 

Beatrixpark is ook verantwoordelijk 

voor 6 andere parken. Veel werk 

werd uitbesteed aan derden, waar 

men vervolgens weinig invloed op 

bleek te hebben. Dus ook voor de 

medewerkers van het stadsdeel was 

dat frustrerend. 

Momenteel is er weer een redelijk 

vaste groep groenmedewerkers die 

het onderhoud van het Beatrixpark 

verzorgen en die dus ook weer 

duidelijker betrokken zijn bij het 

park. Wij krijgen de laatste tijd 

ook weer meer reacties van leden 

en parkbezoekers die blij zijn met 

hoe het park er uitziet, dat is dus 

wel eens anders geweest. Ook de 

vernieuwde bruggen worden zeer 

gewaardeerd. 

En u kunt komende zomer ook 

enorm genieten van een fantastisch 

nieuw aangeplante cirkel beplanting 

rond de grote vijver, 10.000 nieuwe 

plantjes en struikjes zijn daar in april 

door een grote groep “groenjongens”, 

plantje voor plantje in de grond 

gezet. Een heel gevarieerde groep 

planten en struiken.  De bankjes 

rond de vijver nodigen u uit om 

daar lekker te komen zitten en te 

genieten. (niet vergeten: de hond mag 

daar niet komen; en als u dat stiekem 

toch doet, laat ze dan niet los lopen met 

die nieuwe kleintjes plantjes daar)

Wat er met de bomencirkels rond 

de vijver gaat gebeuren is nog 

onduidelijk. We worden betrokken 

bij een werkgroep die daar een 

oplossing voor zoekt. De Kastanjes 

zijn een probleem, de vraag is : 

gedeeltelijk vervangen of rigoureus 

een heel nieuw plan bedenken. Maar 

ja… de kosten.

NIEUWE

MIRJAM LOUISSE

AANPLANT
1 0 . 0 0 0  N I E U W E  P L A N T E N  E N 
ST R U I K E N  R O N D  D E  G R OT E  V I J V E R !
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Het Parkenoverleg bestaat uit individuen 

en vertegenwoordigers van organisaties die 

zich inzetten voor het behoud van stedelijk 

groen. Het Parkenoverleg komt regelmatig bijeen 

voor de uitwisseling van kennis en ervaring op het 

gebied van groen en natuur in Amsterdam. De laatste 

tijd is er in het Parkenoverleg veel aandacht voor de 

Hoofdgroenstructuur. Daarover hierbij wat achtergrond: 

Eind vorig jaar hee� het college van Amsterdam 

de nieuwe plannen voor de Hoofdgroenstructuur 

gepresenteerd. Het college noemt de plannen een 

verbetering voor de bescherming van het groen in de 

stad, maar na een overweldigend aantal ingediende 

zienswijzen en een op het laatste moment georganiseerde 

inspraakavond bleven een �ink aantal zorgen bestaan bij 

een groot aantal Amsterdammers. 

Nadat het Beleidskader de inspraak was gepasseerd is 

er �exibilisering en ruimte om vrijer te interpreteren 

aan toegevoegd. Deze �exibilisering betekent een 

aanmerkelijke verslechtering van de bescherming van de 

natuur in de stad. 

De raad hee� het beleidskader Hoofdgroenstructuur 

niet vastgesteld, maar een verzoek voor een inleidend 

referendum goedgekeurd. Amendementen die 26 januari 

zijn aangenomen zijn verwerkt in een nieuwe versie die 

als uitgangspunt dient voor een mogelijk referendum. 

Vanaf 22 maart waren er tien weken om de benodigde 

10.000 handtekeningen te verzamelen. Binnen drie 

weken waren die al binnen. 

Volgens de drie Amsterdammers zit in de voorgestelde 

Hoofdgroenstructuur nog te veel ruimte om te bouwen 

in het groen. Ze dringen erop aan dat elke vorm 

van vrijblijvendheid en �exibiliteit verdwijnt uit het 

groenbeleid. De bestaande stadsnatuur moet beter 

beschermd worden, al voor de bouw van nieuwe 

wijken moet grond voor groen worden gereserveerd 

en een groenverordening moet ervoor zorgen dat dit 

juridisch afdwingbaar is. Naast de TAC (technische 

adviescommissie) zou een team van onafhankelijke 

ecologen te allen tijde bindend advies moeten geven.

Een referendumvraag moet nog geformuleerd worden. 

Verwacht wordt dat een referendum volgend jaar in het 

voorjaar plaatsvindt. Het referendum is raadgevend. Dat 

betekent dat na de uitslag de gemeenteraad aan zet is om 

de uitslag te interpreteren. 

Wij zullen de ontwikkelingen uiteraard met 

belangstelling blijven volgen. 

PARKENOVERLEG

NAHNA DE BRAAK

AMSTERDAM
D E  V E R E N I G I N G  V R I E N D E N  VA N  H E T 
B E AT R I X PA R K  N E E M T  D E E L  A A N  H E T 
PA R K E N OV E R L E G  A M ST E R DA M

PARKENOVERLEG
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GroeneBuurten (https://groenebuurten.nl/) 

zet zich in voor groene, duurzame en sociale 

buurten in Amsterdam Oud Zuid, de Zuidas en 

het Vondelpark. Dit doen ze samen met buurtbewoners, 

organisaties en bedrijven. Ze informeren, organiseren en 

geven advies en zijn onderdeel van Sociaal Ondernemend 

Opbouwwerk Zuid (SOOZ). Een van de projecten die 

GroeneBuurten begeleidt is het groener maken van ‘saaie’ 

oevers in het Vondelpark en in het Beatrixpark en kale 

kademuren, zoals die van de Bernard Zweerskade. 

Over een lengte van 50 meter zal in overleg met de 

afdeling Groenvoorziening van het stadsdeel in het 

Beatrixpark op de met de pijl aangegeven oever tegenover 

AANTREKKELIJKE OEVERS
IN HET BEATRIXPARK

de Dopperkade in april en mei een vlechtwerk van 

wilgentenen gemaakt worden. Tussen de wilgentenen en 

de oever worden in het najaar inheemse moerasplanten 

geplant en in een grasrand van ongeveer 1 meter planten 

die iets minder nat willen staan. In het voorjaar van 2024 

moet de oever dan herinneringen aan slootranden met 

dotterbloem, Gele lis, Koninginnekruid, Kattenstaarten, 

Moerasspirea, Moerasandoorn, Echte valeriaan en 

Wolfspoot , om er een paar te nomen. Zo ontstaat ook een 

prettige plek voor insecten, watervogels en am�bieën. 

Het is de bedoeling om de ontwikkeling van de oevers 

op de voet te volgen met de hulp van burgers (https://

groenebuurten.nl/burgeronderzoek-natuuroevers/).
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INTERVIEW MET

LOES LESTERHUIS

CATHERINE EMILY 
VAN OLDEN
J A PA N S E  D U I Z E N D K N O O P  WO E K E RT  N I E T

Gezeten aan de ronde 

tafel in het atelier van 

Catherine starten wij 

om tien uur ons gesprek. Ik 

geef Catherine als opwarmer (er 

vallen wat sneeuwvlokken buiten) 

een exemplaar van de najaars 

Nieuwsbrief van de Vrienden van 

het Beatrixpark. “Wat een mooi 

tijdschri�, analoog materiaal zal het 

digitale materiaal overleven” is haar 

reactie. Zij legt uit dat  de kern van 

haar werk ook ambachtelijk analoog 

is. Catherine is kunstenaar. Zij maakt 

schilderijen, zij bedrukt sto�en met 

natuurlijke verf.  

Terwijl de ko�e wordt gezet, lopen 

wij rond in haar atelier. Prachtige 

zijden doeken hangen naast 

andersoortige geweven sto�en, 

geverfd in een bad van wortels 

van de Japanse Duizendknoop 

(polygonum cuspidatum). Mooie 

pastelkleurige creaties. Daarnaast 

gedrukte collages, die ook zijn 

bewerkt met natuurlijk materiaal 

afkomstig van de Duizendknoop. 

Catherine gee� regelmatig 

workshops waarin de deelnemers 

zelf ook printen: Participatie Design 

Workshops, waarbij de verfstof 

vaak afkomstig is van de Japanse 

Duizendknoop. Zij vraagt aan de 

deelnemers om zelf iets van de 

Japanse Duizendknoop mee te 

nemen.  

Tijdens de workshop vertelt ze het 

verhaal van Philipp von Siebold, 

die in de 18de eeuw in Japan door 

de Shogun als een van de weinige 

westerlingen werd gedoogd op het 

eiland Decima. Gedoogd, omdat 

hij als arts in staat was om een 

ernstige oogaandoening waar veel 

Japanners aan leden te bestrijden 

met een extract van de Belladonna. 

De Belladonna, die in de medicinale 
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INTERVIEW

Op zijn terugreis naar Nederland 

nam von Siebold vele bijzondere 

planten (waaronder de 

Duizendknoop) uit Japan mee 

voor Koning Willem I

Catherine waardeert hun inzet 

maar vraagt zich af of die 

bestrijding te vuur en te zwaard 

wel de beste is.

tuin op Decima stond én die ook in de Artsenijhof van het 

Beatrixpark staat. Decima is een piepklein eiland voor de 

kust van Nagasaki waar alleen mannen mochten wonen. 

Von Siebold was een gerespecteerde wetenschapper en 

kreeg daardoor ook privileges. Hij liet de jonge dochter 

van een rijke Japanse koopman tegenover Decima 

wonen, zodat hij haar kon bezoeken. Zij kregen een 

dochter Oine, die later de eerste vrouwelijke arts in Japan 

werd. Op zijn terugreis naar Nederland nam von Siebold 

vele bijzondere planten (waaronder de Duizendknoop) 

uit Japan mee voor Koning Willem I. Vanuit zijn drang 

om te kunnen bijdragen aan kennisvermeerdering op 

wetenschappelijk niveau. 

Na dit korte historische uitstapje komen we bij de 

vraag waarom Catherine gefascineerd is geraakt door 

de Japanse Duizendknoop. Eigenlijk meer dan een 

fascinatie, want op 31 maart promoveert zij aan de 

School of Art in Glasgow op het onderwerp de Japanse 

Duizendknoop. Weird Kid (vreemd kind) is de titel van 

haar proefschri�.

Catherine vertelt mij iets over haar levensloop. Zij 

studeerde Spaanse Letterkunde in Leiden. Na haar 

kandidaats ging zij naar de Modeacademie. Tijdens haar 

loopbaan in de modewereld (zowel werkend voor Frans 

Molenaar als voor C&A) deed zij vaak op de terugreis 

Japan aan. Haar belangstelling ging toen nog niet uit naar 

de Japanse Duizendknoop, wel naar de bijzondere zorg 

van de Japanners voor de natuur. Toen haar kinderen 

opgroeiden en zij daar meer tijd voor wilde hebben, zei 

ze de modewereld vaarwel. Wat zou ik nou nog eens echt 

willen, vroeg zij zich op een volgend kruispunt in haar 

leven, namelijk na haar scheiding, af. Zij koos voor de 

kunst en werd toegelaten aan de Rietveldacademie. Een 

opstap om later naar de Koninklijke Academie in Brussel 

te gaan. Zij deed daar een master Tapicerie. 

Bij dit instituut was er veel aandacht voor de toepassing 

van planten in de kunst. ‘Onkruid’ nam daar ook een 

grote plaats in. En daar werd het zaadje geplant voor 

Catherine’s interesse voor Japanse Duizendknoop. Zij 

werd gegrepen door het contrast van de schoonheid van 

en de angst voor onkruid in de samenleving. 

Onkruid wordt ervaren als een gevaar. De mens wil 

de vermeerdering bedwingen. Zo ook die van Japanse 

Duizendknoop. Maar de Duizendknoop woekert helemaal 

niet, vertelt Catherina mij. In Japan is het gewoon een 

plant zonder allerlei verbodsborden ernaast. De plant 

hee� daar een natuurlijke vijand, namelijk insecten die 

de vermeerdering van de plant in toom houdt. Doordat 

de mens gaat slepen met Japanse Duizendknoop verliest 

het zijn worteltjes, waardoor de vermeerdering in gang 

wordt gezet. Dat begon onder andere met de terugreis 

van Philipp von Siebold naar Nederland. Een schip 

volgeladen met kostbaarheden uit Japan. Tekeningen, 

schilderijen, aardewerk en ook exotische planten. 

Kolonialisme in optima forma. Zij haalt een takje 

Japanse Duizendknoop ergens uit haar atelier om mij 

dat te illustreren. Een klein plantje, dat uitwaaiert in een 

�jnmazig web van kleine worteltjes.

Binnen de ambtelijke organisatie van de gemeente 

Amsterdam bestaat een afdeling, die zich bezig houdt 

met de vernietiging van de Duizendknoop. In Engeland 

is men daar nog meer mee bezig en is in 2014 de wet Anti 

Social Behaviour aangenomen. Daaronder valt ook het 

hebben van Japanse Duizendknoop in je tuin. 

Via de informatie vanuit de gemeente is zij in contact 

gekomen met de Japanse Duizendknoop Brigade in het 

Beatrixpark. Een groep vrijwilligers, die zich inzetten 

voor het Park door de Japanse Duizendknoop te be-

strijden. Catherine waardeert hun inzet maar vraagt zich 

af of die bestrijding te vuur en te zwaard wel de beste is.

Want waar komt de angst voor de plant vandaan? Angst 

voor het vreemde, staan wij te ver af van de natuur, zijn 

wij verheven boven de natuur? Kapitalisme verandert 

de relatie van de mens met de natuur, volgens Marx. 

Volgens de �losoof Aristoteles hee� alles in de natuur 

een functie. Deze doelmatigheid geldt ook voor Japanse 

Duizendknoop.

Catherine blij� zich er over verwonderen. Waarom laten 

wij de plant en onkruid in ruime zin, niet met rust. Ik 

stip nog aan dat het toch jammer is als de bramenstruik 
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de rododendrons in het Beatrixpark helemaal gaat 

beheersen. Misschien komt het omdat een Park een 

recreatief instituut is, stelt Catherine. Waar je kan spelen, 

waar je al spelend kennis maakt met de natuur. Dan 

kan de braam of de Japanse Duizendknoop toch �ink in 

de weg zitten.  In Japan speelt dat allemaal niet, daar is 

evenwicht. Zo zijn varkens er gek op en zijn er vlooien die 

de plant in toom houden. Ik vraag me dan zelf wel af of we 

de hondenbezitters zo ver kunnen krijgen dat ze met een 

varkentje gaan wandelen in plaats van met hun hond. Wij 

gaan hier niet verder op door en sluiten het interview af. 

Catherine gaat zeker nog een keer kijken in de 

Artsenijhof, waar veel verfplanten en ook de Japanse 

Duizendknoop staat. Ik loop tijdens mijn tocht terug naar 

huis via het Vliegenbos. Catherine vertelde me nog dat bij 

de oude Ketjenfabriek langs de rand van de volkstuinen 

ook de Japanse Duizendknoop met grove middelen wordt 

bestreden. Ik zie een groot hek met daarachter een 

platgeslagen vlakte zonder veel sporen van leven, zou het 

hier zijn? Maar vraag ik me af terwijl ik een sneeuwvlok 

uit mijn oog veeg, is de Duizendknoop echt weg? De tijd 

zal het leren.

Aan het doorlopende pad van de Dopperkade 

naar de Diepenbrockstraat staat sinds kort een 

gedenksteen voor de slachto�ers van de genocide 

in Rwanda Wij krijgen veel reacties hierop, van bezoekers 

die het onaangenaam vinden op deze wijze in een rustig 

park geconfronteerd worden met de ellende in de wereld. 

De keuze voor plaatsing speci�ek in het Beatrixpark hee� 

niet een speciale reden; vanuit de gemeente worden 

dergelijke verzoeken verdeeld over de stadsdelen en 

mogelijke geschikte plaatsen. Nadat de beslissing was 

genomen is aan het bestuur van de Vrienden gevraagd 

om suggesties voor een plaats. De uiteindelijke keuze is 

aan het stadsdeel/gemeentebestuur geweest. 

Helemaal gelukkig zijn wij er ook niet mee: een 

voorbeeld wat wij hadden gekregen was van grijs steen en 

niet zo groot en zwart. En er is ons inziens toch te weinig 

rekening gehouden met de zichtlijnen van het ontwerp 

van het park. We nemen aan dat een en ander langs de 

welstandscommissie is gegaan, omdat het park daar de 

monumentenstaus hee�, maar dat zullen we nagaan. 

Voor wie geïnteresseerd is hebben wij het gehele 

Engelstalige verzoek van de ambassade van Rwanda 

aan de gemeente Amsterdam opgevraagd en dat is 

beschikbaar. 

Hieronder daaruit enkele alinea’s ter informatie:

“Van 7 april tot 4 juli 1994 werden Tutsi-kinderen, -vrouwen 

en -mannen, van pasgeborenen tot bedlegerige ouderen, 

systematisch afgeslacht, huis voor huis, maar ook op 

wegversperringen, kerken, scholen en andere schuilplaatsen, 

op basis van etnische identiteitskaarten en fysieke kenmerken. 

Een o�ciële volkstelling uitgevoerd door de regering van 

Rwanda in juli 2000 stelde het aantal slachto�ers van die 

genocide vast op I.074.0I7 (op een bevolking van ongeveer 

7,5 miljoen Rwandezen). Dit cijfer is de afgelopen 2I jaar 

toegenomen naarmate we doorgaan met het opgraven van 

nieuwe massagraven.”

“De resolutie A/RES/74/273 van 02 april 2020 van de 

Algemene Vergadering van de VN drong er bij de VN-lidstaten, 

waaronder Nederland, op aan om educatieve programma’s 

te ontwikkelen die toekomstige generaties de lessons van de 

genocide zullen inprenten om toekomstige genocides te helpen 

voorkomen. Wij geloven dat een gedenkteken een van de 

belangrijkste hulpmiddelen is om het geheugen te bewaren en 

het heden en de toekomst te onderwijzen over de I994 genocide 

op de Tutsi’s.”

GEDENKTEKEN
RWANDA

INTERVIEW | RWANDA
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Het verzoek tot plaatsing van een 

gedenkteken werd opgesteld door 

de Ambassade van de Republiek 

Rwanda aan het Koninkrijk 

Nederland, in samenwerking met 

IBUKA-Nederland. 

IBUKA-Nederland, opgericht in 

2003, is een Nederlandse non-pro�t 

organisatie van overlevenden van de 

I994 Genocide tegen de Tutsi’s die in 

Nederland wonen (het Kinyarwanda 

woord “Ibuka” betekent gedenk).

Voortaan zal elk jaar in april 

een gedenkbijeenkomst worden 

gehouden. 

Wie meer over dit onderwerp wil weten kan het boek 
lezen van Roxane van Iperen, “De Genocidefax”. 

Ook dit jaar is er voor de vroege vogels weer een 

�jne wandeling door het park onder leiding van 

Theo van Lent. Zaterdag 27 mei om 06.00 uur.

Het is een beetje vroeg, maar het enthousiasme van Theo 

maakt iedereen vast klaarwakker. Hij brengt een extra 

kijker mee en een vogelboek.

DOOR HET PARK
ZAT E R DAG  2 7  M E I ,  6 . 0 0  U U R !

VOGELWANDELING

Verzamelen bij parkingang Cornelis Dopperkade. 

Aanmelden niet echt nodig, check bij twijfel even de 

nieuwspagina van de website 

www.vriendenbeatrixpark.nl

Tel. Theo van Lent : 06 46 78 46 23 en e-mail: 

theovanlent@gmail.com

RWANDA  | VOGELWANDELING
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ALV AGENDA

ALGEMENE 
LEDENVERGADERING
DONDERDAG 25 MEI  2023

B OV E N ZA A L  VA N   V R I J Z I N N I G  C E N T R U M 
V R I J B U R G ,   H E R M A N  G O RT E RST RA AT  3 1 .
U  B E N T  W E L KO M  VA N A F  1 9 . 0 0  U U R ,  D E  V E R G A D E R I N G 
B E G I N T  ST R I KT  O M  19.30 UUR

Agenda

 

1. Opening

2. Presentatie door Kondor Wessels over het woningbouwproject Habitat Royale op kavel 2 Beethoven;   

aansluitend (onder voorbehoud) een toelichting door het planbureau Zuidas over de wijze waarop de openbare 

ruimte zal worden ingericht rond de woontorens op kavel 6/7 en 2.  

 

Korte pauze

3. Mededelingen en ingekomen/uitgegane stukken

4. Concept notulen Algemene Ledenvergadering 31 mei 2022 

5. Jaarcijfers

6. Verslag kascommissie, benoeming nieuwe kascommissie

7. Begroting 2023

8. Kort verslag bestuursleden over ontwikkelingen in en rond het park        

Zie ook jaarverslag en vooruitblik in deze Nieuwsbrief

9. Bestuurssamenstelling : mw. den Blaauwen mw. de Braak, mw. Luinge en mw. Munniksma worden voorgedragen 

voor herbenoeming.            

Daarnaast stelt het bestuur voor mw. van Beers te benoemen tot bestuurslid/voorzitter

10. Rondvraag en sluiting

 

Toelichting bij agendapunt 4 t/m 7 : notulen, jaarcijfers en begroting zijn opgenomen in deze Nieuwsbrief.

Het verslag van de kascommissie is beschikbaar op de vergadering. 
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TANNEKE DEN BLAAUWEN

VERENIGING VRIENDEN VAN HET BEATRIXPARK

JAARCIJFERS 2022

Staat van inkomsten en uitgaven over het jaar 2022 (in euro's)

Staat 2022 Staat 2021 Begroting 2023 

Inkomsten

Contributies € 22.718,42 21922,93 20.000,00

Gi�en en periodieke uitkeringen* € 2.349,90 2675 1.150,00

Verkoop boeken en kaarten € 49,00 82,72 50,00

Rente spaarrekening € 0,00 0,00 90,00

Bijdrage stadsdeel planten en  informatieborden € 0,00 0,00 p.m.

Totaal € 25.117,32 24.680,65 21.290,00

Uitgaven via bank

Nieuwsbrieven 7.351,37 6.068,35 8.000,00

Porti nieuwsbrieven en post 2.909,61 2.986,91 3.500,00

Secretariaat en ledenadministratie 1.946,02 1.855,58 2.100,00

Bomenbordjes, Bomenkaart en onderhoud 223,85 0,00 3.700,00

Kosten betalingsverkeer 570,60 415,13 600,00

Betaalde contributies/donaties 461,56 137,00 500,00

Artsenijhof en vrijwilligers 855,72 883,37 1.000,00

Verenigings kleding vrijwilligers 0,00 1.555,10 500,00

Duizendknoop brigade 64,90 280,90 300,00

Verenigingskosten, website, en bestuur 617,94 1.134,86 1.000,00

Flyers en ophangbakjes 405,35 0,00 500,00

(Jaar)vergadering 490,00 2.125,86 1.000,00

Opslag 328,52 312,77 350,00

Bijdrage jubileum Floriade 265,58 0,00

Donatie voor artsenijhof 953,56 300,00

Jubileum vrijwilligers artsenijhof 2.276,55

Picknickbank 3.626,00

Erepenning Beatrixpark 0,00 535,00

Bijdrage opknappen beatrixpark 0,00 4.785,00 15.000,00

Fotoboek vanwege jubileum vereniging 6.000,00

Totaal 23.347,13 23.075,83 44.350,00

Positief saldo* 1.770,19

Negatief saldo -23.060,00

BALANS PER 31 DECEMBER 2022

Eigen vermogen 1-1-2022 Bankrekeningen 91.010,44

Bij: positief saldo 1.770,19

Kapitaal op bank 92.780,63

Saldo rekening courant 31-12-2022 25.104,63

Saldo spaarrekening 31-12-2022 67.676,00

Eigen vermogen 31-12-2022 92.780,63

Korte termijn schuld aan kas 

E�ectief eigen vermogen 31-12-2022 92.780,63

JAARCIJFERS 2022

* In werkelijkheid € 770,19 omdat iemand per vergissing 1.000,- had overgemaakt. Dit is in januari 2023 teruggestort.
Het werkelijke positieve saldo is dus 770,19 euro
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CONCEPT-NOTULEN
A LG E M E N E  L E D E N V E R G A D E R I N G 
V E R E N I G I N G  V R I E N D E N  VA N  H E T  B E AT R I X PA R K 
O P  3 1  M E I  2 0 2 2

CONCEPT-NOTULEN

Aanwezig:  

Leden: De heer of mevrouw: Ariës, Van Beers (kandidaat 

bestuurslid), Deckers, Gri�oen, Hageman, Ide-Rempt, 

Haren, Lemberger, Lesterhuis, Munniksma, Nieveld, 

Papathanassiou, Stomph, Verwaal, Veldman, Vijverberg, 

Vogel, Wevers, vd Wiele, Zuidweg, 

Bestuursleden:  M. Munniksma (voorzitter), M. Louisse 

(secretaris), T. den Blaauwen (penningmeester), A.A.M. 

Hesseling, E. Luinge (notulen), A-M. Raukema, N. de 

Braak en J. Brillenburg Wurth. 

1.  Opening 

2.  Presentatie 

Op verzoek van het bestuur wordt een korte presentatie 

gehouden over de plannen voor de bouw van twee 

woontorens aan de zuidzijde van wat Kavel Beethoven 

heet. Dit gebied wordt ontsloten via een weg langs de 

A10. Een korte samenvatting: 

Dhr. Jan Maas, landschapsarchitect, gee� toelichting op 

het ontwerp voor de buitenruimte van de woontorens op 

kavel 6 &7 in het Beethovenkwartier.  

Er komen twee woontorens, met rondom groen in 

de vorm van een bosachtige eigen tuin. De keuze van 

de toegepaste materialen, die moeten passen bij de 

omgeving, is grotendeels door de gemeente bepaald. 

Het beplantingsplan, dat grotendeels af is, loopt van 

hoog naar laag, en bevat diverse liefst bloeiende bomen. 

Voor de struiklaag worden vooral wilde rozen voorzien. 

De keuze bij de beplanting is volgens de architect naast 

gericht op biodiversiteit, vooral ook lokaal passend en 

diervriendelijk. 

Het idee is om op ‘heuphoogte’ veel groen te realiseren, 

op ooghoogte niets en dan daarboven weer bomen, ook 

op het garagedak. Bij de keuze van bomen is rekening 

gehouden met de windval die rond dit soort torens kan 

voorkomen. 

Er wordt gevraagd of het mogelijk is een imker in te 

schakelen vanwege alle groen; dat kan overwogen 

worden, maar er moet wel rekening worden gehouden 

met het feit dat zulke bijenkorven vaak ongewenste 

concurrente zijn voor wilde bijen. Het wordt ook 

afgeraden door de Amsterdamse Vereniging tot 

bevordering van de Bijenteelt. 

De diepte van de garage, waar alle bestelbusjes en 

verhuiswagens ook in moeten kunnen, zal geen 

bedreiging vormen voor de grondwaterstand. 

Wat betre� de planning/tijdslijn: het zal nog even duren 

voordat we het resultaat zien van de ontwerpen van de 

landschapsarchitectuur: de beplanting komt altijd als 

laatste aan bod. Dat zal dus eind 2025 pas worden. 

Het deel van het groen wat vlak bij de woontorens 

ligt wordt beheerd door Breevast zelf; daarbuiten ligt 

groengebied van de gemeente. Het streven is om die twee 

wel op elkaar te laten aansluiting in ontwerp. Zo moet 

er in beide gebieden rekening worden gehouden met de 

schaduw die zo’n woontoren werpt. 

Voor vogels worden extra voorzieningen getro�en 

(mussen/ zwaluwen). Hiervoor is een ecologisch 

onderzoek gedaan. 

Er wordt nog gesproken over de wijze waarop de 

�etspaden worden verlegd tijdens de bouwperiode. 

We danken de aanwezige vertegenwoordiging van 

Breevast voor hun toelichting: die helpt goed een beeld te 

krijgen van wat er op dat stuk grond naast het park gaat 

gebeuren. 

Korte pauze 

Algemene Ledenvergadering: 

3.  Mededelingen en ingekomen/uitgegane stukken.

Het bestuur stelt zich voor aan de aanwezigen. 

4.  Concept notulen Algemene Ledenvergadering 14 

september 2021 

De notulen worden besproken en met een correctie in de 

namen van de aanwezigen goedgekeurd. 

5.  Jaarcijfers 

Het �nanciële jaarverslag wordt toegelicht door de 

penningmeester.  

Er zijn in 2021 weinig extra acties geweest die geld 

hebben gekost. Met name de papieren nieuwsbrieven, de 

administratie en de website vormen de vaste onkosten. 

Toegelicht wordt dat het soms nodig is om apart 

(papieren) brieven te sturen, ook al brengt dat kosten 
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mee: we hebben van lang niet alle leden een mailadres. 

De jaarrekening wordt geaccordeerd door de aanwezigen. 

6.  Verslag kascommissie, benoeming nieuwe 

kascommissie 

Namens de kascommissie meldt de heer Vijverberg (die 

dit jaar voor de laatste keer lid is van de kascommissie) 

dat alle bankoverzichten en facturen zijn gecheckt. 

Er waren geen onduidelijkheden of vragen, en de 

kascommissie adviseert de vergadering daarom het 

bestuur hieromtrent decharge te verlenen. Aldus 

gebeurt. 

De heer vd Wiele wordt ter vergadering als nieuw lid van 

de kascommissie benoemd, die daarmee weer uit twee 

leden bestaat. 

7.  Begroting 2022 met voorstel voor een speci�eke 

grotere uitgave. 

Het bestuur stelt voor om namens de Vrienden een grote 

picknickbank te schenken aan het park, voor bij de kiosk 

bij het kinderbadje. De bank die er nu stond is verrot en 

moest worden weggehaald. De aanwezigen stemmen 

hiermee in. De begroting wordt goedgekeurd. 

8.  Kort verslag door bestuursleden over ontwikkelingen 

in en rond het park 

* Het bestuur hee� een nieuw Huishoudelijk Regelement 

opgesteld, waarin is vastgelegd hoe bijvoorbeeld 

de rolverdeling binnen het bestuur is geregeld. Dit 

Reglement wordt aan de vergadering voorgelegd en 

goedgekeurd. 

* Op basis van de WOB hee� het bestuur informatie 

opgevraagd over de plannen inzake een nieuw Erotisch 

Centrum. We hebben daarop maar liefst 175 documenten 

toegestuurd gekregen. Een conclusie is echter nog niet 

te trekken, behalve dat nabijheid van de RAI een optie is, 

maar dat we nog niet weten wat het standpunt van de RAI 

daarover is. 

* Afgelopen jaar hebben we meegedaan met de 

festiviteiten rondom het 75-jarige bestaan van 

het Amstelpark. Zo is bijvoorbeeld een heel leuk 

avondconcert gegeven. Hiervoor hebben we subsidie 

gevraagd en gekregen van het stadsdeel Zuid.  

* Elke maand is er een ploeg mensen die het park 

doorgaat om vuil te rapen: De Dirtbusters. 

* De Artsenijhof bestond dit jaar 50 jaar, En al 22 jaar 

werken wij daar met vrijwilligers! We benadrukken 

nogmaals hoe mooi het is om op deze manier met 30-35 

mensen dit stukje park in stand te houden. We hebben 

daarom die vrijwilligers getrakteerd op een feestelijk 

diner, en een uitje. Onze dank gaat nog eens extra naar de 

coördinatoren die hier zoveel werk in steken. 

De rondleidingen door park en hof gaan ook komend jaar 

door, dankzij de IVN. 

9.  Bestuurssamenstelling; 

- er hoeven dit jaar geen bestuursleden herbenoemd te 

worden; 

- het bestuur stelt voor om mevr. J. Brillenburg Wurth 

te benoemen tot bestuurslid. Zij hee� inmiddels een 

jaar als aspirant bestuurslid meegedraaid. Zij wordt bij 

acclamatie benoemd tot bestuurslid. 

- Marleen Munniksma deelt mee dat ze besloten hee� te 

stoppen met de functie van voorzitter.  

Ze blij� voorlopig wel bestuurslid. Het bestuur dankt 

Marleen namens allen voor haar jarenlang inspanningen 

en overhandigt haar een erespeldje. 

Elodie Luinge zal vanaf nu technisch voorzitter van de 

vereniging zijn.  

Brecht van Beers loopt op dit moment mee als aspirant 

bestuurslid; zij zal in de volgende Jaarvergadering 

worden voorgesteld als nieuw lid, en ze wordt dan tevens 

duo-voorzitter voor externe contacten. 

10. Rondvraag en sluiting

Aan de orde komen tijdens de rondvraag: 

- hoe staat het met de Leeuwen? 

Voor zover het bestuur weet, blijven die nog staan; 

het Leeuwengenootschap is nog wel steeds bezig om 

te zorgen dat twee leeuwen terug kunnen naar hun 

oorspronkelijke plaats bij het station. 

- de duizendknoop-brigade gaat dapper en continue door 

met het bestrijden van de plant. Als de blaadjes daarvan 

nog jong zijn, zijn ze trouwens eetbaar! Langzaamaan 

krijgen we steeds meer controle over de terugkomende 

scheuten. 

Het wordt een traditie: Joep Hesseling hee� de 

vergadering opgeluisterd met het voordragen van een 

kort toepasselijk gedicht: 

Op een mus 

“Ach”, sprak een wij�esmus te Weert, 

“was ik maar nooit gesignaleerd 

in sloppen, stegen en in straten 

met allerhande onverlaten! 

Wel zeer waarschijnlijk was ik dan 

nog onverlaten door mijn man.” 

 
Kees Stip Uit:Mussenlust 

De huismus in 50 gedichten en 150 tekeningen van Peter Vos; Uitgeverij Mülle

De voorzitter dankt iedereen voor zijn/haar komst en 

sluit de vergadering.
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EN BLIK VOORUIT
JAARVERSLAG

JAARVERSLAG EN BLIK VOORUIT

Algemeen

In 2022 werd het leven na twee 

coronajaren weer ‘gewoon’.  

De IVN-wandelingen op elke eerste 

zondag van de maand konden weer 

door gaan, nu zelfs met twee gidsen. 

Er werd weer fysiek overlegd en er 

was ook weer een echte Algemene 

Ledenvergadering, waar dit keer 

door de projectontwikkelaar Breevast 

een presentatie werd gegeven over 

de te bouwen woontorens. 

Bestuur

Het bestuur hee� regelmatig 

vergaderd, een enkele keer 

plenair fysiek, maar vooral was er 

voortdurend overleg per mail en 

telefoon over alle lopende zaken. 

In 2022 zijn er geen bestuursleden 

afgetreden of herbenoemd. Jantien 

Brillenburg Wurth is op de Algemene 

Ledenvergadering op voordracht 

van het bestuur tot bestuurslid 

benoemd. Tijdens die vergadering 

deelde Marleen Munniksma mee 

dat ze a�reedt als voorzitter van het 

bestuur; zij wordt opgevolgd door 

Elodie Luinge, in duovoorzitterschap 

met de in voorjaar 2023 te benoemen 

Brecht van Beers. 

De ledenadministratie is grondig 

opgeschoond; wie drie jaar of langer 

V R I E N D E N  VA N  H E T  B E AT R I X PA R K  2 0 2 2

geen contributie hee� betaald is 

verwijderd uit de administratie. Dat 

betekent dat we nu minder leden 

hebben, maar dat zijn dan wel 

(bijna) allemaal betalende leden! 

Medio 2022 lag het aantal rond de 

950; dat blij� heel stabiel; er zijn 

opzeggingen wegens verhuizing of 

overlijden, maar er komen ook nog 

steeds nieuwe leden bij. We zijn 

daar erg blij mee en best trots op. 

Financieel is de vereniging gelukkig 

gezond genoeg, de kracht van onze 

invloed zit hem vooral in de getallen: 

een vereniging die ruim 900 mensen 

vertegenwoordigt telt mee. 

Artsenijhof

De Artsenijhof dateert van 50 jaar 

geleden, toen de Floriade plaatsvond. 

Ook voor de hof dus een jubileum! 

En nu corona niet meer dwarslag, is 

ook het twintigjarig jubileum gevierd 

van de vrijwilligersorganisatie die 

al die jaren zorgt dat dit belangrijke 

onderdeel van het Beatrixpark 

behouden en mooi blij�. Het kan 

niet genoeg benadrukt worden hoe 

�jn het is dat een vaste groep van 

ruim dertig mensen op dinsdagen en 

woensdagen het onderhoud ter hand 

neemt.  

Voor hen was het uitblijvende 

onderhoud aan de ilexhaagjes (die 

de dode buxus hee� vervangen) 

en de paden wel een frustratie. De 

verklaring, dat de door de gemeente 

ingehuurde groen-aannemer 

gewoonweg niet komt en niet levert, 

maakt de frustratie alleen maar 

groter. Ook bij de mensen van de 

afdeling Groen van het stadsdeel. 

Communicatie en overleg

Ook in 2022 zijn twee papieren 

Nieuwsbrieven verschenen. Elk lid 

krijgt die thuisgestuurd. Sinds dit 

jaar staan er in het midden van het 

blad uitneembare Zoekkaarten van 

de IVN, waarmee men de plantjes en 

beestjes in het park beter kan leren 

kennen. 

Als er tussendoor nieuws is, sturen 

we per jaar een paar digitale 

nieuwsbrieven aan iedereen waar 

we een mailadres van hebben. Dat 

zijn inmiddels ruim vierhonderd 

Vrienden en relaties. (Gee� u ons 

uw mailadres door als u die ook wil 

ontvangen?)

De Zuidas en bijvoorbeeld de 

gemeentelijke afdeling die bomen 

vervangt, houden ons regelmatig 

op de hoogte van ontwikkelingen. 

Die worden dan zo snel mogelijk 

opgenomen in de kleine actuele 

HET BESTUUR.
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nieuwsberichten op de site van de 

vereniging. 

We hebben de landschapsarchitecten 

die zich bezig houden met het 

ontwerp van de openbare ruimte 

rondom de nieuwe te bouwen 

woningen geïnformeerd over wat 

voor het park belangrijk is. Er nemen 

altijd een of twee leden van het 

bestuur deel aan het RAI-beraad, 

een overleg tussen de RAI en de 

omgeving. 

Omgeving

- Convict en Kapel

Het klooster staat nog steeds leeg 

te staan. De mooie plannen van het 

conservatorium, waaraan we hebben 

mogen meedenken, gaan niet door. 

De gemeente hee� een tender 

uitgeschreven om vervangende 

geïnteresseerden te zoeken. 

Daarover zal in 2023 duidelijkheid 

moeten komen. 

De speciaal aangelegde zandzakken-

dam voor zwaar verkeer is wel 

verwijderd, zodat het water weer 

ongehinderd kan stromen.

- Erotisch Centrum

Al in 2021 hee� het bestuur een 

WOB-verzoek (dat heet nu WOO) 

gedaan om meer informatie te 

krijgen over waarom de keuze voor 

een locatie in de buurt van de RAI 

zou worden gemaakt. 

In de loop van 2022 kwam daar 

eindelijk een antwoord op, dat 

bevatte veel documenten, waaruit 

echter nog niets was op te maken. 

Delen van de besluitvorming vallen 

onder geheimhouding. We hebben 

de ontwikkelingen gevolgd zodat 

we in 2023 samen met anderen fel 

bezwaar kunnen maken tegen dit 

plan. 

Beethoven kavels

Wat betre� kavel 6/7 – het meest 

zuidelijke deel - is er in 2022 niet 

veel te merken geweest voor de 

bezoekers van het park. Er is veel tijd 

gemoeid geweest met het aanvragen 

van de juiste vergunningen door de 

projectontwikkelaar. Het bestuur 

houdt contact, zodat we tijdig 

kunnen meedenken als er keuzes 

gemaakt moeten worden voor 

bijvoorbeeld de aansluiting van de 

tuinen aan de omgeving. 

Voor kavel 2 – dichter bij de 

Prinses Irenestraat - is nu duidelijk 

geworden dat Kondor Wessels door 

de gemeente is gekozen om daar 

woningen te bouwen.  

Over beide projecten is informatie 

terug te vinden op de site van de 

projectontwikkelaar en op die van de 

Vrienden.  

Jubileum Floriade

Het was 50 jaar gelden dat de 

Floriade in het Amstelpark 

plaatsvond, waarbij ook het 

Beatrixpark een deel van de 

tentoonstelling herbergde. Ons 

zusterpark hee� dat goed gevierd. 

Wij deden langs de zijkant mee, met 

onder meer een concert en twee 

feestdagen. 

Vooruitblik naar 2023

De eerste maanden van 2023 hebben 

we ons vooral beziggehouden met 

(het proberen tegen te houden van) 

het Erotisch Centrum. Dat vraagt veel 

tijd en overleg met alle betrokkenen. 

En we zijn er nog niet. Opnieuw is 

een WOO verzoek gedaan. 

Op de Algemene Ledenvergadering 

zal net als vorig jaar een 

projectontwikkelaar informatie 

geven over de plannen, en hoe die 

aansluiten op het park. 

De bouw begint nu echt en dat 

betekent onder meer dat de 

�etspaden tijdelijk verlegd gaan 

worden. 

We hopen dat het onderhoud van 

de Artsenijhof niet meer alleen op 

de vrijwilligers aankomt. Mocht 

de groenonderhouds-aannemer 

opnieuw te laat of niet komen, dan 

overwegen we zelfs om dan maar 

vanuit de Vrienden iemand in te 

huren. 

We zijn in overleg met gemeentelijke 

instanties en de Zuidas om dat 

verschrikkelijke mislukte speelobject 

weg te krijgen. We hebben al contact 

gezocht om mee te kunnen denken 

over de inrichting van dat stuk 

park, als het ding ook daadwerkelijk 

verdwijnt. We denken aan faciliteiten 

voor sporters, joggers en trainingen. 

We willen de leden ook vragen om 

akkoord op het plaatsen van een 

tweede picknicktafel, van dezelfde 

stevige mooie soort als die nu bij de 

kiosk staat. Daar moet dan wel met 

het stadsdeel overleg over komen 

waar dat mag. 

We gaan nog meer bomenbordjes 

ophangen.  

De gemeente hee� besloten om 

Oekraïense vluchtelingen tijdelijk 

te huisvesten in het oude klooster 

(het Convict). We zullen blijven 

overleggen over wat dat voor het 

park betekent. Ze zijn natuurlijk 

welkom, maar moeten ook verteld 

worden dat het park openbare 

ruimte is, waar bijvoorbeeld 

barbecueën niet is toegestaan. We 

hopen stiekem dat we hiermee juist 

een �jne nieuwe ploeg mensen 

krijgen die helpen opruimen en de 

veiligheid in de gaten houden. 

De DirtBusters zullen afval en rotzooi 

blijven opruimen in het park, de 

Duizendknoopbrigade gaat door 

en breidt het werkgebied uit naar 

bramen en brandnetels. 

Henk Wolters gaat zijn werk als 

rondleider afbouwen; gelukkig is 

er al een opvolging geregeld in de 

persoon van Mien Vermue. Zij is bij 

de velen die de IVN-excursies volgen 

inmiddels een bekend en vertrouwd 

gezicht.
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Een van de acht objecten waar 

deze langs voert is het beeld 

Future Past Glory van Heringa 

| Van Kalsbeek, het monumentale 

eerbetoon aan stedenbouwkundige 

Jakoba Mulder, dat sinds 2018 op de 

speelweide staat.

Begin maart werd het bestuur van 

de vereniging Vrienden benaderd 

door Rob de Melker van Kunstmest 

Consulting, een klein en jong 

adviesbureau op het gebied van 

kunst en cultuur. De stadssocioloog 

werkte vanaf 2018 voor de gemeente 

Amsterdam en werd er projectleider 

buitenkunst in Nieuw-West en bracht 

vastgelopen projecten tot een goed 

einde. Hij begon voor zichzelf, wat 

resulteerde in opdrachten, zoals deze 

route.

Public Art Amsterdam, een 

conglomeraat van culturele 

instellingen in de stad, is de 

opdrachtgever. Daarin hebben 

invloedrijke en gesubsidieerde 

instellingen als het Stedelijk -en 

Amsterdam Museum, De Appel, 

CBK Zuidoost, Framer Framed (in 

Oost), de Gerrit Rietveld Academie 

en de Oude Kerk zitting. Behalve 

in Zuid wordt er een route voor  

Amsterdam-Oost gemaakt. Eerder 

zijn er al kunstroutes gemaakt voor 

Zuid-Oost, Centrum, De Baarsjes, 

Osdorp en de Molenwijk. Op een 

zonnige vrijdagochtend beklim ik 

drie steile trappen van een pand aan 

de Weteringschans voor een kort 

interview over het beeld en Jakoba 

Mulder. Van het gesprek van twintig 

minuten blijven er zo’n drie over 

voor de wandelroute. 

Route Zuid

Dat er al tal van wandelroutes 

in het park bestaan vormt geen 

belemmering voor een nieuwe 

route. Het doel is iets anders: 

meer aandacht voor de kunst in 

de openbare ruimte in de stad, 

bestaande en nieuwe. Die is immers 

vrijwel altijd gerealiseerd met 

belastinggeld, betaald door de 

burgers.

De route begint in de Tolstraat in de 

Pijp en gaat door de Rivierenbuurt 

naar de Zuidas en eindigt in het 

Amstelpark. De Servische kunstenaar 

Sanja Medic ontwierp voor de 

beginplaats negen juweelachtige 

kunstobjecten voor verschillende 

gevels in het Asscherkwartier. Deze 

zijn geïnspireerd op de geschiedenis 

van de beroemde Cullinan-diamant 

en de rol die de diamantair Joseph 

Asscher daarbij speelde. 

Op drie hoeken in het gebied bij de 

Lekstraat, Kromme Mijdrechtstraat, 

Trompenburgstraat en Gaaspstraat 

zijn aardewerken gevelbeelden - 

De oogstende boer - te bewonderen 

uit 1929 van Willem Coenraad 

Brouwer. De route vervolgt naar 

het Merwedeplein, waar de Ode aan 

de Paardenvijg van Aart Rietbroek 

staat. Drie bronzen beelden uit 1972 

die inderdaad doen denken aan 

uitwerpselen van dit edele dier.

Er zijn niet alleen werken van 

beeldende kunst opgenomen in de 

FUTURE PAST GLORY:

ANNE-MARIKEN RAUKEMA

DEEL VAN KUNSTROUTE
M E D I O  M E I  M O E T  E E N  N I E U W E  KU N ST R O U T E 
I N  D E  B U U RT  B E S C H I K B A A R  Z I J N
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route, ook ‘civiele’ objecten. Het 

Eindgemaal aan de Kennedylaan is 

er zo een. Nooit geweten dat hier 

een eindgemaal staat, van een 

netwerk aan rioolbuizen. Onder 

het gebouwtje zit een grote bak 

van beton, waar alle rioolafval uit 

de buurt samenkomt dat wordt 

afgevoerd naar de rioolzuivering. 

Die installaties hebben onderhoud 

nodig en dus een entree boven de 

grond. Bij het beeld van John F. 

Kennedy op de Kennedylaan ter 

hoogte van de Maasstraat staat 

sinds kort een gebouwtje met 

daarop de tekst: “Iedereen die de 

problemen met water kan oplossen is 

twee Nobelprijzen waard – één voor 

de vrede en één voor de wetenschap.” 

Het ontwerp van het gebouw en 

het lettertype, dat een afgeleide 

is van de Amsterdamse School 

typogra�e, is van BureauVanEig, 

in opdracht van Waternet. Ze 

maakten een strak pand, met 

reliëf in het baksteen metselwerk, 

dat voor schaduwwerking zorgt 

en de aantrekkingskracht van 

gra�tispuiters en wildplakkers moet 

verminderen. Op het dak is sedum 

aangebracht en sleuven moeten 

schuilplaatsen bieden voor stadse 

am�bieën en insecten.  

Niet ver daarvandaan staat inmiddels 

in alle rust Femke Schaaps Virtual 

Fountains. Niet onomstreden 

was deze beeldengroep aan het 

Europaplein in het voortraject; 

het werd eerder geweerd door 

omwonenden van de Theophile 

de Bockstraat en kreeg hier z’n 

de�nitieve bestemming. 

Vandaaruit voert de route langs 

de RAI het Beatrixpark in. Daar 

weten vrijwel alle bezoekers het 

monumentale beeld Future Past Glory 

te vinden, door velen gewaardeerd, 

door een enkeling minder. Het hee� 

na vijf jaar z’n plaats wel veroverd. 

De route gaat vanuit het park naar 

de Zuidas, waar Gijs Assmann zijn 

Pendulum gerealiseerd zag. Het 

staat voor het Vivaldigebouw aan 

de Dominico Scarlattilaan voor het 

EMA-gebouw. Het beeld is enorm 

qua omvang, maar ook leeg. Het is 

uitgevoerd in glanzend roestvrijstaal 

en moet de associatie met enzymen 

(EMA beoordeelt medicijnen voor 

de Europese markt) bewerkstelligen. 

De route eindigt met de Floriade 

Fluisteringen, een werk van het 

kunstenaarsduo KCCM met vier 

hoorspelen over de geschiedenis van 

het Amstelpark verteld vanuit het 

perspectief van planten; een lelie 

en de Japanse Duizendknoop, een 

buxus, een treurbeuk en de 

Venijnboom (Taxus).

Vanaf half mei moet de kunstroute 

beschikbaar zijn. In elk geval via de 

website van Public Art Amsterdam 

en de gemeente Amsterdam. 

Waarschijnlijk komt er een QR-

code. Dat was tijdens het schrijven 

van dit stuk nog niet te zeggen. 

(Dat zijn andere potjes en andere 

verantwoordelijkheden.)

KUNSTROUTE

Virtual Fountains

Ode aan de Paardenvijg

Pendulum



NIEUWSBRIEF: 42e JAARGANG, VOORJAAR 2023VERENIGING VRIENDEN VAN HET BEATRIXPARK34

EVEN VOORSTELLEN

VOORSTELLEN…
B R E C H T  VA N  B E E RS  WO R DT  T I J D E N S  D E  L E D E N V E R G A D E R I N G 
VO O R D RAG E N  A LS  N I E U W E  D U O -VO O RZ I T T E R :

EVEN 

Sinds 2008 woon ik met man en hond tegenover het 

park. Ik kom er geregeld, want ik sport er, laat de 

hond uit en sinds een aantal jaren bestrijd ik met 

een groepje de Japanse Duizendknoop. Deze hebben we 

inmiddels behoorlijk onder de duim, waardoor we nu ook 

onze pijlen richten op de braam en reuzenberenklauw. 

Wat me erg aanspreekt aan het bestuur, is dat ze goed 

in gesprek willen zijn met de verschillende partijen 

die bij het park betrokken zijn.  Ook nemen ze zelf 

actie en verantwoordelijkheid. Het is te makkelijk 

alleen een beetje te roepen vanaf de zijlijn en ik ben 

er van overtuigd dat juist door goede samenwerking 

onze invloed groter is. Het feit dat we bijvoorbeeld met 

instemming van de leden een nieuwe tafel bij de kiosk 

cadeau hebben gedaan vind ik echt top. 

Tenslotte ben ik een echte samenwerker, dus samen met 

Elodie het voorzitterschap invullen past me goed. Heb 

er zin in de komende jaren met het hele bestuur zo goed 

mogelijk voor het park te zorgen.

De Duizendknoop-brigade zou nog best wat extra 

handen kunnen gebruiken. Zeker nu in de lente de 

woekeraar weer overal verschijnt. Het meedoen wordt 

gepland op onderling vooraf afgesproken (weekend)

dagen, u krijgt uitleg over hoe en wat, wij zorgen voor 

goede handschoenen en spades.  Meer weten? Stuur een 

mailtje naar nahnadebraak@hotmail.com of naar het 

mailadres van de Vrienden.
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PLATTEGROND
BEATRIXPARK

PLATTEGROND BEATRIXPARK
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VRIEND WORDEN

U kunt ook een mailtje sturen naar mail@vriendenbeatrixpark.nl.  U krijgt dan een bevestigings-bericht van 
ons en informatie over het overmaken van de jaarlijkse bijdrage.

STUUR DIT STROOKJE NAAR HET SECRETARIAAT:  WILLEM PIJPERSTRAAT 35, 1077 XL AMSTERDAM

JA!  Ik word Vriend(in)  van het  Beatrixpark

stuur mij elektronische nieuwsberichten neeja

adres

postcode & woonplaats

telefoonnummerhandtekening

e-mail adres

naam (Hr/Mw)

De vereniging is opgericht in 1981 om het 

park tegen uitbreidingen van de omliggende 

bebouwing te beschermen en goed beheer en 

onderhoud te stimuleren.

Anno 2022 bestaat die taak nog steeds, aangevuld met 

ondermeer het helpen handhaven van de gemeentelijke 

Het Beatrixpark is een kostbaar 

stukje groen in de stad, op een 

kostbare plek in Amsterdam 

Zuid. De vereniging kan alle steun 

gebruiken bij onze inzet voor het behoud 

van het park. U kunt veel doen (in het 

bestuur), als vrijwilliger in de Arsenijhof 

werken of Vriend of Vriendin worden 

en blijven, zodat onze stem een groter 

gewicht in de schaal legt. 

Bent u al Vriend en kent u iemand in uw 

omgeving die ook enthousiast is over het 

Beatrixpark, geef hem of haar dan de tip 

dat Vriend(in) worden al kan vanaf 5 euro 

per jaar!

U kunt onderstaand strookje doorgeven, 

maar aanmelding via de site is natuurlijk 

ook mogelijk: 

www.vriendenbeatrixpark.nl

VERENIGING VRIENDEN
VAN HET BEATRIXPARK

Monumentenstatus van het oude gedeelte; de coördinatie 

van de vrijwilligers in de Artsenijhof; het geven van 

voorlichting via gedrukte Nieuwsbrieven, elektronische 

nieuwsberichten en de website; het voortdurend 

overleggen met locale en gemeentelijke bestuurders van 

stadsdeel en Zuidas.  De vereniging Vrienden van het 

Beatrixpark hee� op dit moment zo’n 950 leden.

VRIEND WORDEN

WWW.VRIENDENBEATRIXPARK.NL


